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“U pregovorima s Cr-
nom Gorom osobit nagla-
sak je na vladavini prava, 
neovisnom pravosudju, 
slobodi medija, te efika-
snijoj borbi protiv krimi-
nala i korupcije. Poglavlja 
23 (Pravosudje i temeljna 
prava) i 24 (Pravda, slobo-
da i sigurnost) prioritet su 
za tu zemlju. Trenutno je 
ispunjena većina od uku-
pno 83 privremena mje-
rila u poglavljima 23 i 24, 
koja se odnose na una-
prjedjenje zakonodavnog 
i institucionalnog okvi-
ra. Crna Gora ostvaruje 
umjeren napredak u pra-
vosuđu, a isti napredak 
ostvaruje i u javnoj upra-
vi, u pogledu racionaliza-
cije i depolitizacije, gdje je 
potreban dodatni trud.”

Što je od navedenoga 
najveća od tih manjka-
vosti – pravosuđe, javna 
uprava ili je ipak najveća 
prepreka nepovjerenje u 
izborni sustav, što nas vo-
di do idućeg pitanja – ko-
rupcija i kriminal, odno-
sno poglavlja 23 i 24?

“Važeći izborni pravni 
okvir mora biti preispitan 
na obuhvatan i temeljit 
način i mora obuhvatiti 
sve ključne aspekte pro-
cesa. Obaveza je svih poli-
tičkih stranaka da aktivno 
unaprijede izborno zako-
nodavstvo. U tom smislu 
je politički dijalog klju-
čan. Postoji serija otvo-
renih pitanja što i stoji u 
posljednjem izvjesću EK 
o Crnoj Gori, a to je sve 
ono što obuhvaćaju pre-
govaračka poglavlja 23 i 
24, dakle jačanje pravne 
države, nezavisnost pra-
vosudja, puna sloboda 
medija, ekonomski pros-
peritet. Vidljivi rezulta-
ti moraju biti ostvareni 
u tim ključnim poljima 
kao što su sloboda me-
dija, napadi na novinare, 
kao i korupcija. Crna Go-
ra ima akcijski plan za ova 

poglavlja gdje su definira-
li dinamiku provodjenja 
mjera i aktivnosti, resur-
se, ali i prepoznali izazove 
i nedostatke, te se na to-
me mora sustavno raditi. 
Međutim, nije dovoljno da 
standardi EU u ovom sek-
toru budu usvojeni i ugra-
đeni u zakonodavstvo, već 
se moraju primjenjivati i u 
stvarnosti.”

Čeka nas 
diplomatska bitka

Krijumčarska ruta ko-
ja ide preko Crne Gore već 
je dugi niz desetljeća veli-
ki problem i za Crnu Goru 
ali i za Hrvatsku i ostale 
zemlje u okruženju. Vje-
rujete li u skoru usposta-
vu Schengenske granice 
koja bi to mogla na neki 
način prevenirati?

“Glasanjem za aman-
dmane koje sam predlo-
žio, Europski je parlament 
podržao ulazak Hrvatske 
u Schengensko područje 
čim se za to ispune uvjeti, 
a očekuje se kako bi služ-
bena potvrda Europske 
komisije da smo te uvje-
te ispunili trebala stići na 
jednom od dva posljed-
nja sastanka kolegija po-
vjerenika u mandatu Jean 
Claude Junckera, koji je 
na isteku. Ukoliko potvr-
da stigne, postoji više fak-
tora zbog kojih ćemo če-
kati još neko vrijeme do 
ulaska. Formalni je taj da 
Hrvatska preuzima pred-
sjedanje Europskom uni-
jom s prvim siječnja 2020. 
pa ne može tu temu sta-
viti na dnevni red. Nakon 
Hrvatske, predsjedanje 
preuzima Njemačka, ko-
ja, neslužbeno, oklijeva o 
ulasku Hrvatske zbog re-
zervi prema Bugarskoj i 
Rumunjskoj koje čekaju 
već sedam godina. Dok 
se Portugal, koji sljede-
ći predsjeda izgledno u 
to pitanje neće miješa-
ti, u drugoj polovici 2021. 

predsjedanje preuzima 
Slovenija koja je već na-
javila kako ćemo s njom 
imati problema zbog re-
zultata arbitraže od koje 
smo odustali.

Pred nama je dakle teš-
ka diplomatska borba da 
bismo uvjerili neke od čla-
nica da odobre ulazak Hr-
vatske, kad ta tema konač-
no dospije na red.”

Bili ste ministar vanj-
skih poslova u Račanovoj 
vladi. Možete li usporedi-
ti aktualno stanje u svom 
nekadašnjem resoru, ali i 
na razini Vlade, kakva je 
vanjska politika Hrvat-
ske danas, koji su bili va-
ši prioriteti tada, i što vam 
se čini da se u međuvre-
menu promijenilo?

“S ove vremenske dis-
tance jasno je da Račano-
va Vlada predstavlja jasan 
diskontinuitet, pogotovo 
u odnosu na drugu polo-
vinu devedesetih kada je 
Hrvatska zbog ozbiljnih 
demokratskih deficita i 
vanjskopolitičkih greša-
ka bila izložena kombina-
ciji pritisaka i ignoriranja 
od strane međunarodne 
zajednice. Vlada u kojoj 
sam bio ministar vanjskih 
poslova je čvrsto vezala 
zemlju za euroatlantske 
integracije, sklopila pr-
ve sporazume, podnijela 
zahtjev za članstvo u EU 
i počela rješavati otvore-
ne probleme sa susjedi-
ma. Danas je posve očito 
da naš ulazak u EU nije i 
ne može biti kraj povije-
sti, dapače. Izazovi pre-
govaranja o članstvu pre-
tvorili su se u probleme 
konzumacije članstva jer 
rezultati nakon šest godi-
na nisu u dovoljnoj mje-
ri transformirali hrvatsko 
društvo jačajući njegov 
demokratski profil i gos-
podarski prosperitet. S 
druge strane, ni EU danas 
nije ista ona EU u koju je 
Hrvatska ušla 2013. Nje-
zina gravitacijska snaga 
postupno slabi kao i tran-
sformativni utjecaj na ne-
posredno susjedstvo. Bivši 
predsjednik Komisije Ro-
mano Prodi rekao je 2003. 
kako je EU okružena “pr-
stenom prijatelja” (ring of 
friends) dok je danas, na-
žalost, opasana “vatrenim 
obručem” (ring of fire). U 
takvim okolnostima naj-
važnije je da se Hrvatska u 
tekućim raspravama o bu-
dućnosti EU ne smije naći 
na pogrešnoj strani povi-
jesti; u društvu onih ko-
ji EU doživljavaju tek kao 
zajedničko tržište i finan-
cijera domaćih projekata 
zaboravljajući da je EU i 
zajednica nekih temelj-
nih demokratskih vrijed-
nosti.”
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